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Editorial 

Împreună 
construim 
sindicatul  

 

  Articolul acesta se 
vrea, î n egala  ma sura  o 
pledoarie pentru coeziune, 
pentru unitate, pentru soli-
daritate s i, totodata , un 
ghid de suflet, nonformal al 
membrilor de sindicat. 
  Roma nia actuala  e 
asemenea unui ca mp de 

ra zboi. Un ra zboi surd s i nefiresc î ntre oameni, î ntre noi, fie 
ca  ne pozit ioneaza  î n taba ra angajatorilor, fie ca  î ntregim 
ra ndurile angajat ilor. Fiecare î n parte duce o lupta . Unii de 
rezilient a  la schimbare s i la negociere, alt ii pentru respecta-
rea drepturilor s i, mai ales, pentru demnitate profesionala .  

Î n acest context se nas te SÎNDÎCATUL, aceasta  or-
ganizat ie care, ineluctabil, devine singura solut ie î n proce-
sul de negociere colectiva  ca mod de reglementare s i de 
respectare a drepturilor tuturor angajat ilor. Sindicatul folo-
ses te instrumentele democrat iei ca modalitate de a mobili-
za oamenii pentru a apa ra interesele profesionale, econo-
mice s i sociale ale tuturor membrilor. Spre exemplu, atunci 
ca nd reglementarea salariala  devine o problema  de supra-
viet uire pentru angajat ii din sectorul nedidactic, î n contex-
tul inflat iei ridicate, sindicatul ia atitudine s i demareaza  un 
proces de negociere colectiva , menit a apa ra drepturile ba -
nes ti ale membrilor sindicali.  
  Dintre toate ramurile de activitate, noi, profesorii, 
avem cea mai mare nevoie de organizat ia sindicala . Pe de o 
parte pentru ca  suntem vulnerabili, sla bit i de un control 
excesiv al sistemului ca ruia ne subordona m, pe de alta  par-
te pentru ca  ne-am obis nuit sa  nu mai spunem NU. Forma-
t ia de dasca l ne modeleaza  asemenea lutului din vazele 
pentru flori, ne s lefuies te atitudinea astfel î nca t sa  fim me-
reu dispus i la renunt are, la a ne pune pe locul secund î n 
ordinea priorita t ilor. Primeaza  elevii (s i chiar e firesc une-
ori), primeaza  pa rint ii, alteori institut ia, ba chiar s i siste-
mul, care, paradoxal, ne expune din ce î n ce mai mult fa ra  a 
ne apa ra deloc drepturile . 

Î n acest context, mis carea sindicala , iata , devine 
singura solut ie pentru noi. Doar as a conta m, doar as a deve-
nim o voce care se face auzită. Doar î mpreuna  putem in-
fluent a politicul de stat din sectorul educat ie, putem avea 
ra spuns la solicita rile noastre s i, nu î n ultimul ra nd, putem 
avea drepturi care sa  ne fie respectate. Dincolo de negocie-
re, de act iuni legislative pentru drepturi salariale, sindica-
tul e o organizație a oamenilor și pentru oameni. Spriji-
na  atunci ca nd e nevoie, sust ine prin strategii financiare 
sa na tatea membrilor s i, atunci ca nd e cazul, apreciaza  s i 
recompenseaza  meritele. Colegi cu probleme s ocante, cu 
nevoi dintre cele mai grave, dar s i profesori cu premii la 
concursuri, tot i se simt membrii ai unei echipe, ai unei co-
munita t i care le protejeaza  interesele. 

Apartenent a sindicala  e un angajament pe termen 
lung, es ti ca î ntr-o familie, î n sa nul ca reia te simt i uneori 
frustrat, alteori valorizat, dar mai presus de toate CONTEZÎ. 
Sindicatul ne ofera  sentimentul acesta firesc, de apartenen-
t a  la grup, la marea familie a profesorilor din Roma nia, a 
celor care au un cuva nt de spus î n viitorul acestei t a ri.  Cred 
î n noi, î n oamenii din s coli s i de aceea pledez cu ta rie pen-
tru potent ialul ideii de a fi î mpreuna , pentru puterea noas-
tra  cumulata , pentru fort a pe care ne-o da  sindicatul. 

 
Prof. dr. Anca GORBAN, lider de sindicat la CNME 

Inițiativă legislativă 
 

FSLI depune din nou în Parlament 
proiectul de lege privind protecția 
cadrelor didactice! Parlamentarii  
care refuză adoptarea acestei legi 
devin complicii agresorilor din școli! 
 

Federația Sindicatelor Libere din Învățământ va depune din 

nou inițiativa legislativă prin care se oferă protecție cadre-

lor didactice în îndeplinirea atribuțiilor specifice funcției. 
FSLI consideră că această lege reprezintă, în acest moment, 

o necesitate a sistemul de învățământ. Noi condamnăm 

violența în unitățile de învățământ și susținem cu tărie că 
școala trebuie să fie un spațiu sigur pentru toți participanții 

Solidaritate în fața nedreptății! 

 

Soarta liceelor pedagogice - 
între second hand și outlet 

 

Pagina 4 

Pagina 2 

Ce înseamnă ,,Altfel" la Colegiul 
Național Mihai Eminescu?  

Declanșăm Greva generală, dacă 
actuala guvernare continuă să  

ignore problemele din educație! 
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Ordinul privind acordarea voucherelor de  
vacanță pentru anii 2023-2026 a fost emis 
 
 Voucherele de vacanță se acordă anual și se emit 
doar pe suport electronic, în limita sumelor prevăzute în 
bugetul anual și distinct cu această destinație în bugetul 
Ministerului Educației, aprobat prin Legea bugetului de stat 
pentru anul financiar pentru care se acordă. 

De acordarea voucherelor beneficiază toate persoa-
nelor care au sau au avut calitatea de salariat în unitățile 
școlare în anul pentru care se acordă.  

Valoarea voucherelor de vacanță este de 1.450 de lei 
pentru un salariat/an. Aceasta nu poate fi diminuată în 
niciun mod și este multiplu de 50 lei. Începând din acest an 
valoarea voucherelor este proporțională cu timpul lucrat. 
Voucherul de vacanță are perioadă de valabilitate de un an 
de la data alimentării suportului electronic, fără a se înțele-
ge că aceasta este perioada de valabilitate a suportului.  

In cazul în care salariatul al cărui contract individual 
de muncă, la data acordării voucherelor de vacanță, este  
suspendat sau a încetat, acesta beneficiază de vouchere de 
vacanță numai dacă, în termen de maximum 30 de zile de 
la data suspendării/încetării contractului individual de 
muncă, depune la unitatea școlară o cerere în acest sens, 
precum și dovada achitării impozitului aferent.  

Personalul angajat cu mai mult de o normă/post be-
neficiază de vouchere de vacanță în cuantum de 1.450 de 
lei/an. (descarcă integral Ordinul de pe www.suceavasji.ro) 

 Federația Sindicatelor Libere din Învățământ și Fede-
rația Sindicatelor din Educație „SPIRU HARET”, în numele 
membrilor de sindicat cărora le apară și le reprezintă drep-
turile și interesele, își exprimă nemulțumirea față de decizia 
coaliției care guvernează România. Această decizie nechib-
zuită de a elimina din Proiectul Legii Învățământului Preuni-
versitar un articol pe care îl considerăm fundamental și de 
care depinde evoluția învățământului românesc în următo-
rii ani, articol potrivit cărui a “În conformitate cu principiul 
importanței sociale a muncii, salarizarea întregului personal 
didactic de predare se realizează în mod progresiv, având la 
bază salariul mediu brut pe economie din anul bugetar în-
cheiat, în raport de funcție, studii, vechime și grad didactic”  
afectează  nu doar sistemul de învățământ ci întreg circuitul 
integrării debutanților în sistemul de stat.   

 Transpunerea în practică a acestui articol ar însemna 
ca un profesor debutant să obțină un venit net de 
aproximativ 3.900 de lei, mai mic decât a multor 
categorii de salariați cu studii inferioare celor ale 
cadrelor didactice. Prin eliminarea acestui articol 
înțelegem că în noua lege de salarizare elaborată de 
către Ministerul Muncii nu se dorește ca personalu-
lui didactic să i se acorde un nivel de salarizare moti-
vant și în concordanță cu importanța activității pro-
fesionale desfășurată. 

 Motivarea resursei umane din învățământ 
este condiția primordială pentru a avea un sistem de 
educație performant în România. Pentru guvernanți, 
trebuie să fie un semnal de alarmă serios faptul că în Româ-
nia crește numărul profesorilor necalificați, categorie care 
nu se regăsește în nicio țară membră a UE și nu numai. 
Această resursă devine tot mai mult pentru  elevi singura 
opțiune viabilă pentru segmentul didactic. 

 De asemenea, există semnale că actuala coaliție nu 
este de acord nici cu un alt articol, extrem de important, din 
acest proiect de lege, cel conform căruia “Finanțarea chel-
tuielilor pentru educație, la nivelul sistemului național de 
învățământ, cu toate componentele sale de asigurare a 
funcționării, reprezintă anual, minim 15% din cheltuielile 
bugetului general consolidat.” Considerăm că eliminarea 
acestui articol ar fi un semnal clar că se dorește în continua-
re menținerea subfinanțării cronice a educației. 

 FSLI și FSE „SPIRU HARET” își exprimă, de asemenea, 
nemulțumirea față de nerezolvarea problemelor salariale 
ale personalului nedidactic, cerința fiind aceea ca salariile 
acestei categorii profesionale să fie majorate la nivelul ma-
xim prevăzut de Legea 153/2017. Reamintim faptul că 
acești salariați au venituri, în medie, de aproximativ 2.000 
de lei lunar, ceea ce înseamnă că acești oameni sunt con-
damnați la sărăcie extremă. Este greu de înțeles de ce Gu-
vernul României amână rezolvarea acestei probleme, având 
în vedere că impactul bugetar este nesemnificativ. 

 FSLI și FSE „SPIRU HARET” cer de urgență Guvernului 
României să găsească soluții la următoarele: 

1. rezolvarea problemei aplicării integrale a dispozițiilor 

Legii – cadru nr. 153/2017 pentru toate categoriile de sala-
riați din învățământ, astfel încât toatecategoriile de salariați 
din sistemul educațional să beneficieze de salariul de bază 
prevăzut de această lege pentru anul 2022; 

2. identificarea unor soluții pentru creșterea veniturilor 

personalului didactic auxiliar; 

3. adoptarea, în regim de urgență, a normativelor pentru 

personalul nedidactic și personalul didactic auxiliar, având 
în vedere că normativele care se aplică sunt din anul 1998; 

4. aplicarea regulamentelor privind acordarea sporurilor 

pentru condiții de muncă, întrucât salariații din învățământ 
sunt singurele categorii de bugetari care nu beneficiază de 
acordarea acestor sporuri; 

5. în noua lege de salarizare, grila propusă trebuie să pozi-

ționeze personalul din învățământ pe o treaptă superioară 
celei actuale în ierarhia funcțiilor bugetare, în raport de 
importanța socială a activității prestate; 

6. remedierea anomaliilor actuale în ceea ce privește sa-

larizarea celor care ocupă funcții de conducere, îndrumare 
și control, având în vedere că, după ce veniturile acestora 
au rămas nemodificate în ultimii patru ani, se constată că 
acestea sunt inferioare salariaților care ocupă funcții de 
execuție; 

7. instituirea, prin lege, a regulii indexării anuale a salarii-

lor personalului plătit din fonduri publice, cu rata inflației; 

8. plata suplimentară a personalului din unitățile/

instituțiile de învățământ nominalizat în echipele de proiec-
te finanțate din fonduri europene nerambursabile; 

9. plata orelor suplimentare efectuate de personalul di-

dactic auxiliar și nedidactic. 
Dacă solicitările noastre rămân fără rezolvare, angajații din 
educație se pregătesc pentru următoarele acțiuni de pro-
test: 

1. Pichetarea sediului Guvernului și a sediilor prefecturilor 

în lunile martie și aprilie 2023; 

2. Marș de protest desfășurat în București, în luna mai 

2023; 

3. Declanșarea grevei generale, în ultima decadă a lunii 

mai. 
 

Președinte ASI Suceava, Giani LEONTE 

Doar î mpreuna  suntem o voce care conteaza ! Suceava 
condamna  ta cerea sfida toare a guvernului s i react ionea-
za . Peste 100 de membri ai Aliant ei Sindicatelor din Î nva -

t a ma nt au pichetat, vineri, 31 martie, Înstitut ia Prefectu-
lui. Act iunile colective devin, tot mai mult, singura moda-
litate de reglementare s i de respectarea a drepturilor 
tuturor salariat ilor! 
 As a cum s-a solicitat, o delegat ie de zece sindica-
lis ti a participat la o discut ie cu reprezentantul Guvernu-
lui î n teritoriu, prefectul Alexandru Gheorghe MOLDO-
VAN. 

Evident, am sust inut motivul pentru care noi, 
ala turi de tot i ceilalt i colegi din t ara , protesta m de peste 
trei luni de zile, ata t pe plan local, ca t s i la nivel nat ional. 

Paradoxal, domnul prefect pare a nu fi î nt eles exact 
motivul prezent ei noastre î n strada , î ntr-o act iune 

de pichetare. Ne-am propus sa  ne prezenta m punctual 
doleant ele, dar intent ia noastra  nu s-a concretizat. S i asta 
pentru ca , î n expunerea sa, domnul prefect ne-a transmis 

î n permanent a , direct s i indirect, ca  sunt 
sectoare de activitate din sistemul buge-
tar care sunt mai vitregite deca t î nva t a -
ma ntul preuniversitar, oferind î n mod 
repetitiv exemplul situat iei angajat ilor 
din prefecturi. Î n opinia noastra  ferma , 
este inadmisibila  o astfel de abordare 
superficiala , aceea ca  ”se poate s i mai 
ra u”. 
 Mai mult deca t ata t, prin comuni-
catul postat pe pagina de facebook a 
Înstitut iei Prefectului – Judet ul Suceava

(https://www.facebook.com/prefecturasuceava.ro), de-
zinformeaza  grav opinia publica  referitor la discut iile 
purtate, î n sensul î n care precizeaza  ca  a fost un mars  de 
protest î n loc de o pichetare s i ca  am fi stabilit o convoca-
re a CDS.  

Î nca  o data , Guvernul, prin reprezentant ii sa i î n 
teritoriu, confirma  lipsa de respect s i de corectitudine 
fat a  de angajat ii din î nva t a ma nt. 

 Toate acestea ne determina  sa  fim mai unit i 
ca niciodata  î n fat a sfida rii! 

 

Președinte ASI Suceava, Giani LEONTE 

la actul educațional: în egală măsură cadre didactice și 
elevi. 

 Asistăm la o creștere a gradului de violență în școlile 
din România, iar tot mai multe cazuri de agresiune sunt 

îndreptate împotriva cadrelor didactice! Școlile devin un 

spațiu al violenței, al fricii și al nerespectării legilor. 

 Federația noastră e alături de oameni și reia demer-

surile prin care vom depune în Parlamentul României un 
proiect de lege prin care cerem aplicarea unor măsuri fer-

me de combatere a acestor fenomene fenomene. 

 Reamintim faptul că o astfel de inițiativă legislativă a 

fost depusă de FSLI în anul 2018. Proiectul de lege a fost 

adoptat de Camera Deputaților, comisiile de învățământ și 
juridică din Senatul României au dat aviz favorabil, dar, din 

păcate, senatorii României au îngropat această inițiativă. 

 Acum cerem imperativ atât deputaților, cât și sena-

torilor să voteze această lege, dacă își doresc ca școala ro-
mânească să își recapete siguranța atât pentru cadre didac-

tice, cât și pentru elevi! Refuzăm ca angajații din sistemul 

de învățământ din România să devină victime ale elevilor 
cu probleme de comportament sau ale părinților acestora! 

 Precizăm și acum faptul că prin adoptarea acestei 
legi nu ne dorim să afectăm drepturile și libertățile elevilor, 

așa cum nu susținem sub nicio formă cazurile în care anga-

jații din educație devin agresorii elevilor. Dezideratul nos-
tru este ca în egală măsură ca elevii și profesorii lor să se 

simtă în siguranță la școală, iar conflictele care apar să fie 

soluționate într-un mod pașnic, cu respect și înțelegere. 
Apreciem, de asemenea, faptul că se impune prezența mai 

numeroasă a psihologilor școlari în unitățile de învățământ, 

al căror real suport va duce la scăderea cazurilor de agresi-
une, dar și la reducerea fenomenului de bullying. 

 "Proiectul de lege privind protecția cadrelor didacti-
ce inițiat de FSLI este o urgență în acest moment pentru 

sistemul de educație din România. Colegii noștri sunt cei 

care ne cer pe toate căile să intervenim pentru a schimba 
climatul din unitățile de învățământ. Vrem școli sigure pen-

tru angajații din educație așa cum vrem siguranță și securi-

tate și pentru copiii care învață în aceste școli. Un cadru 
didactic dominat de frică, a cărui viață este amenințată, nu 

își poate desfășura activitatea, iar cei care pierd sunt toți: 

școala, familia, copiii! Violența nu este un răspuns, nu este 
o soluție, prin urmare copiii noștri trebuie să învețe această 

lecție din familie și mai departe din școală! Parlamentarii 

care nu vor susține această inițiativă legislativă nu fac al-
tceva decât să devină părtași la fărădelegile care se petrec 

acum în unitățile de învățământ. Le cerem și pe această 

cale să adopte cât mai repede legea prin care colegii noștri 
pot recăpăta siguranța la locul de muncă, fără să le mai fie 

afectată integritatea fizică și psihică!", a declarat Simion 

Hancescu, președintele Federației Sindicatelor Libere din 
Învățământ. 

Declanșăm Greva generală, dacă actuala guvernare  
continuă să ignore problemele din educație! 

Solidaritate în fața nedreptății! 

FSLI depune din nou în Parlament 
proiectul de lege privind protecția 
cadrelor didactice! Parlamentarii  
care refuză adoptarea acestei legi 

https://www.facebook.com/prefecturasuceava.ro
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Pădurea este locul ideal pentru 
cunoaștere, învățare și amuzament, locul 
unde copilul experimentează starea de a fi în 
comuniune cu natura, cu firescul și, mai ales, 
cu starea de bine.  

Iar săptămâna Școala Altfel ne-a 
oferit exact pretextul acestui demers. 
Așadar, am desfăsurat o excursie tematica în 
cadrul Proiectului de parteneriat educațional 
Green Education - etapa „Să iubim și să 
protejăm pădurea”. În activitate au fost 
antrenați elevii clasei pregătitoare A de la 
Colegiul Național „Mihai Eminescu” din 
Suceava , părinții acestora și partenerii, 
elevii de la Școala Gimnazială Voitinel, pre-
cum și reprezentanți ai Ocolul Silvic Putna. 
Scopul activității a fost stimularea capacităților de a explora mediul încon-
jurător, de a ocroti și proteja pădurea și de a educa dragostea și respectul 
pentru mediul înconjurător. Sala de clasă a fost înlocuită cu natura, iar 

elevii noștri au aflat că pădurea a fost, din cele mai vechi timpuri pentru 
om un ocrotitor și un prieten generos. Au aflat cu mirare că Voievodul 
Ștefan cel Mare și Sfânt este, pe lângă legendarele sale fapte de arme și de 

credință creștină, autorul unei premiere, 
întâia împădurire artificială. 
  Și cum cea mai bună lecție este cea 
pe care o ții tu, elevii împreună cu părinții și 
profesorii au dat curs provocării de a-și sădi 
pădurea fortăreață. Câțiva puieți au fost plan-
tați în apropierea cabanei silvice, cabană care 
se află în vecinătatea Mănăstirii Sihăstria 
Putnei. Celor mici li s-a explicat pe înțelesul 
lor procesul plantării și au fost îndemnați să 
participe. S-au implicat entuziaști. Munca i-a 
înviorat, au stabilit relații de prietenie, au 
comunicat, au pus întrebări si au fost îndem-
nați să atingă scoarța a diverși arbori, să pri-
vească de la depărtare forme de coroane și să 
se plimbe în natură. Cu toții am fost fascinați 
de resursele pădurii. Împreună am învățat 

alfabetul frumuseții și al armoniei. Dar, cel mai important, cu toții ne-am 
convins că pădurea determină nemijlocit destinul și viitorul omenirii.  

 

Prof. înv. primar, Maria Cotos 

Concurs sportiv intergrupe  
”Pe locuri, fiți gata, START!” 
 

         Trăim într-o lume în care tehnologia a acaparat mare parte din 
activitățile cotidiene, fapt care a generat o scădere considerabilă a 
activităților fizice atât în rândul copiilor, cât și al adulților. Viața 
modernă ne predispune pe toți, pe cei mari, dar și pe cei mici la sed-
entarism prea mult timp petrecut în fața calculatorului, a televizorului, 
a gadget-urilor. Putem interveni  asupra 
acestei realități prin educație, prin at-
ragerea copiilor și a părinților în activi-
tăți care implică multă mișcare. 
     Un copil care se joacă, aleargă, 
face mișcare este un copil sănătos, 
capabil să facă față cu succes efortului 
intelectual.  
 Pornind de la premisa că activi-
tățile de educație fizică au un rol im-
portant asupra dezvoltării complexe a 
copilului, mi-am propus ca   prin activi-
tățile din săptămâna ”Școala Altfel” și 
prin concursul intergrupe ”Pe locuri, fiți 
gata, START!” să încurajez atât copiii, cât și ceilalți factori educațion-
ali să acorde mai mult timp mișcării, practicării unor jocuri, sporturi 
adaptate vârstei preșcolare. 
      Aceasta activitate- concurs a facilitat întelegerea beneficiilor pe 
care le are mișcare pentru sănătatea noastră și necesitatea includerii 
ei în rutina de zi cu zi.  
      Copiii grupei mijlocii, împreuna cu colegii de la grupa mare s-au 
antrenat într-un concurs sportiv ce a constat în activități de mișcare și 
de dezvoltare fizică, unde au dat dovadă de îndemânare, viteză și 
spirit de echipă. Ziua a fost cu adevărat reusită când toți copiii au 
primit diplome și medalii pentru cei mai buni sportivi.  
 

Prof. înv. preșc., Mădălina Elena Filipciuc 

Pledăm VERDE ! 
      În contextul actual, al schimbărior climatice profunde, cu extre-
me la care toate organismele trebuie să se adapteze este imperios 
necesar să dezvoltăm o educație pentru un comportament VERDE. 
Astfel, în cadrul Colegiului Național” Mihai Eminescu” din Suceava, 
pe parcursul anilor, am implementat o serie de programe naționale 
și internaționale ”LeAF”, ”ECO–SCHOOLS”, ”ERASMUS” 
”BIODIVERSITATEA”, ”ECO – FOTOGRAFIA”, ”PATRULA VRDE”, 
”SALVAȚI PĂSĂRILE ȘI COPACII”, ”APA IZVORUL VIEȚII” care au 
avut menirea să educe generațiile actuale pentru cei trei R, RE-
SURSE – RECUPERARE – RECICLARE. Am colaborat cu alte 
instituții din oraș și județ cu scopul de a urmări acest lanț de recicla-
re pentru diferite resurse. De menționat este faptul că Suceava este 
un oraș verde deoarece încălzirea centralizată este pe BIOGAZ , iar 
transportul public are în dotare un parc cu autobuze și microbuze 
electrice. Deplasarea cetățenilor cu aceste mijloace de transport 
reduce emisiile poluante și, astfel, păstrează un aer mai curat. De 
asemenea, se prevede ca, în urma renovării corpurilor de clădire 
ale școlii, să se treacă la producerea de energie cu panouri fotovol-
taice.  

Dar școala? Ce face școala pentru mediu? Cum pledează 
CNME pentru VERDE în EDUCAȚIE? Pin implicare responsabilă! În 
acest scop am inițiat programe de plantare care au întărit perdeaua 
de protecție a pădurii Zamca, cu salcâmi contribuind astfel la fixarea 
terenului supus alunecărilor și am creat o biodiversitate favorabilă 
dezvoltării speciilor polenizatoare, în special albinelor. De altfel, 
avem elevi pasionați de apicultură care în cadrul acestor proiecte și-
au popularizat activitatea și au conștientizat populația școlară cu 
privire la producerea și consumul produselor apicole (miere, păstu-
ră, propolis, lăptișor de matcă etc.) precum și beneficiile acestora 
pentru sănătate. Prin intermediul acestor programe am ilustrat con-
cret rolul plantelor din flora spontană, prezente și în mediul antropi-
zat (parcul școlii), în prevenirea și tratarea unor boli. În acest biotop 
am identificat o sută cincizeci de specii de plante, în mare măsură 
medicinale și aromatice (cimbrișorul, codița – cicoarea, păpădia, 
pojarnița, rostopasca, urzica albă ș.a.). În egală măsură, am colec-
tat cu ajutorul elevilor, o varietate de materiale reciclabile (plastic, 
hârtie, carton, doze, sticle, aparatură electrocasnică, deșeuri textile) 
pe care le-am predat centrelor de colectare, contribuind astfel la 
reciclarea și economisirea resurselor. Din păcate, am constatat că 
în zona de N-E a țării nu există decât centre de colectare și mai 
puțin de reciclare. Chiar lanțurile de magazine mari nu oferă astfel 
de servicii decât în foarte mică măsură. Elevii au propus, ca prin 
realizarea unor contracte bilaterale cu școlile din arondismentul lor s
-ar putea recicla în beneficiul ambelor părți. Am putea dezvolta o 
industrie verde bazată pe materia primă obținută doar din reciclare 
ceea ce în prezent nu prea avem. 

În concluzie, toate aceste programe au contribuit la dez-
voltarea unui comportament responsabil față de mediu și au dus la 
o implicare a întregii comunități în dezvoltarea regională pentru un 
VIITOR VERDE. Pledăm verde, avem VERDE! 

 

 Prof. Camelia Macarie 

Săptămâna Europeană a Sportului 
 Expresia latină ”Mens sana in corpore sano” sintetizează teoria 
conform căreia exercițiul fizic este o parte importantă, chiar esențială, a 
bunăstării psihice și psihologice. În acest context, Colegiul Național „Mihai 
Eminescu” din Suceava a marcat Săptămâna Europeană a Sportului printr

-o serie de activități care au urmărit conștientizarea unui mod de viață 
activ, sportiv și performant.                   
  Sloganul care a însuflețit activitățile a fost Going Green in Sport - 
din dorința de a promova sportul și ecologia ca forme active de educație. 

 Activitatea care a descătușat energii nebănuite a fost campionatul 
de fotbal al colegiului. Liceenii au format echipe, pe clase, îmbrăcând cu 
mândrie tricourile inscripționate cu numele și clasa fiecărui participant. 
 Dincolo de seriozitatea cu care au tratat competiția, s-au remar-
cat spiritul competitiv, pasiunea și dedicația pentru acest sport și atitudine 
de fairplay. 
 Mișcarea și tensiunea jocului s-au resimțit și la elevii care nu au 
luat parte la jocul de pe teren. Ei au aclamat și s-au bucurat pentru 
câștigurile și golurile prietenilor, colegilor și ale echipelor favorite, intrând 
în spiritul competiției.  
  Majoretele colegiului, care au și deschis evenimentul cu un dans 
entuziast, ca de fiecare data, au animat atmosfera și au motivat jucătorii. 
În finala mare, echipele de pe teren au dat tot ce aveau mai bun pentru a 
câștiga, iar susținătorii acestora au aplaudat și s-au bucurat împreună.  
 Premierea a încununat munca tuturor: jucători, profesori, specta-
tori, ca o dovadă că sportul unește spiritele și întărește caracterele. 
Evenimentul a oferit jucătorilor de clasa a IX-a încă o șansă de a se cuno-
aște mai bine și de a forma parteneriate solide prin intermediul sportului. 
Liceenii au avut parte de o activitate intensă, în care au urmat îndemnul: 
Fii activ, rămâi activ! 
 Evenimentul, agreat de elevii de toate vârstele de la Colegiul 
Național „Mihai Eminescu” Suceava, a fost organizat de profesorii, Ioan 
Moldovan, Anca Tronciu, Marius Golea, Alexandra Tofan, cu participarea 
Consiliului Elevilor. Beneficiari: o comunitate întreagă de elevi activi, 
veseli, implicați, cu minte sănătoasă într-un corp sănătos! 
 
 

prof. Ioan Moldovan  

“Eminescu în universul artelor” 
 

 Eminescu nu mai are nevoie de nicio pledoarie, fie că 
este vorba despre marele poet, fie că ne referim la Colegiul 
Național. Un titlu generos precum “Eminescu în universul 
artelor” stârnește interesul. Cititorul avid de nou se orientea-
ză către arta scrisului, către romanțele inspirate de poet și 
mai puțin la culoare. 
     Iată însă că poezia și pictura se pot întâlni atât de 
frumos într-o expoziție de suflet dedicată aniversării Zilei 
Școlii în data de 15 ianuarie 2023. În poveștile pictate, elevii 
au transmis mesaje sensibile, pline de culoare și simboluri. 
Scopul acestei expoziții a fost promovarea valorilor artistice 
a creației elevilor Colegiului Național “Mihai Eminescu”, 
oferindu-le acestora posibilitatea de a-și manifesta talentul și 
aptitudinile artistice. Expoziția a cuprins 30 lucrări, realizate 
în tehnici diverse, având caracteristici individuale, propriile 
creații fiind realizate din pasiune utilizând un limbaj vizual 
expresiv. Tablourile ne înfățișează o lume a frumosului, a 
artelor, cu ajutorul talentului nativ sau din dorința de a-și 
dezvolta personalitatea. Am încercat să surprindem prin artă, 

opera eminesciană, interpretând în grafică și culoare, di-
verse poezii. Elevii au abordat teme realiste, portrete, 
peisaje și câteva interpretări abstracte. Prin amestecuri de 
tonuri și contraste, micii artiști au reușit să transpună ideea 
poetică având în vedere faptul că, universul poeziei emi-
nesciene este predominant cromatic.  Arta și, mai ales, 
frumosul prin artă vor exista mereu sub diverse forme. Ele 
devin bucuria sufletului și, în contextul școlii, o formă de cul-
tivare a inteligenței emoționale. 
 

                 Prof. Simona Mera 

BANII DE-A LUNGUL ISTORIEI 
  
Când vorbim de bani în con-
textual educației, discursul 
devine ușor desuet. Dar 
așezați în expoziție, în seria 
mijloacelor de învățare active, 
banii pot deveni interesanți, 
chiar și în vitrină. Iar 
Săptămâna altfel ne oferă 
mereu pretextul să învățam 
înafara școlii. Astfel că, în 
perioada 13-17 martie, elevii 
Colegiului Național Mihai 
Eminescu din Suceava au 
învățat despre bani la Muzeul 
de Istorie Suceava, într-o vi-
zită interactivă și captivantă.  

Activitatea Banii de-a lungul istoriei a fost un adevărat 
periplu prin procesul de evoluție a banilor. Cum și de ce au 
apărut, ce era înainte de apariția acestora, ce „averi” deține în 
colecții Muzeul Național al Bucovinei? Aceste întrebări și-au găsit 
răspunsul prin intermediul acestui proiect muzeal. Lumea fasci-
nantă a ,,bogăției” s-a transformat într-o oră de educație finan-
ciar-istorică ce a avut drept scop prezentarea istoriei aparițiilor 
banilor în lume, de la nevoia înlocuirii trocului până la moneda 
virtuală.  

După o prezentare interactivă a evoluției banilor de-a 
lungul istoriei, ghidul ne-a invitat la o altfel de cunoaștere a patri-
moniului numismatic deținut de Muzeul Național al Bucovinei, 
prezentându-ne piesele de excepție expuse în sălile Muzeului de 
Istorie (Sala Tezaur, Sala Circulația Monetară în Moldova Medie-
vală, Sala Istorie contemporană). Ni s-a propus un tur ghidat prin 
expoziția permanentă, activități creative, provocându-i să 
„bată” (să deseneze) propria monedă. Vizita în expoziția perma-
nentă a fost presărată cu dialoguri interesante, cu întrebări multe 
și tot atâtea răspunsuri, cu bucuria de putea privi și cunoaște 
banii care au circulat pe aici de-a lungul anilor. 

După o zi de… „alergat” pe urmele banilor, după o vizită 
provocatoare prin sălile Muzeului de Istorie din Suceava, ne-am 
întors în realitatea zilelor noastre, în contextual educativ al școlii 
care cultivă dincolo de valorile pecuniare. 

 Prof. înv. primar, Luminița Ștefănel 

 Adolescența în siguranță 
 
     Altfel - asta își doresc elevii noștri, asta ne dorim și noi. Poate 
de aceea, în fiecare an, programul ,,Săptămâna Altfel” este aștep-
tat cu frenezie de noi, toți. ”Altfel” în educație înseamnă și provo-
cări, pentru profesori, pentru elevi, pentru sistem. Activitățile 
”altfel” contribuie adesea la dezvoltarea competenței de învățare 
precum și a abilităților socio-emoționale ale elevilor, însă condiția 
de bază este ca acestea să fie distincte de cursurile obișnuite. 
Astfel, pentru a surprinde elevii, pentru a îmbina plăcutul cu utilul 
și pentru a promova ideea de învățare prin experiență, noi, profe-
sorii, suntem mereu în căutare de cursuri educative și captivante. 
Provocarea dirigintei la o clasă de nivel liceal, respectiv clasa a XI-
a unde o parte sunt deja majori, este să scotocescă în hățișul idei-
lor variantele necesare unor adolescenți ai zilelor noastre. Am 
început cu informarea și prevenția. Căci ”altfel” nu e mereu sub 
semnul binelui. Ca urmare, l-am invitat pe dl Ionuț Epureanu, 
comisar șef, reprezentant al Poliției Județene Suceava, pentru a 
informa elevii cu privire la situațiile de risc cu care se pot confrun-
ta la vârsta lor. 
    Situații și cazuri reale de înșelăciune cu diferite moduri de ope-
rare, prezentate în registrul adolescentin, dar totodată serios, 
prietenos, dar formal, pe înțelesul elevilor au captat din primele 
minute atenția auditoriului.  
    Temele abordate au fost: răspunderea penală a minorilor, sigu-
ranța on-line, riscurile lumii virtuale, metode de înșelăciune, con-
sumul de alcool și droguri, accentul punându-se pe consecințele 
grave ale unor acțiuni aparent inofensive cum ar fi postarea unor 
fotografii pe internet. Invitatul a venit cu o serie de recomandări 
precum protejarea datelor și a parolei, evitarea întâlnirilor cu 
persoane necunoscute, o atenție sporită la postarea anumitor 
materiale pe rețele de socializare. 
     Elevii au primit materiale informative, publicații ”Poliția Româ-
nă” , fiind încântați și dovedind un real interes, unii dorind să 
devină polițiști la rândul lor. Cu toții au realizat că siguranța per-
sonală depinde și de comportamentul lor. Activitatea a fost una 
reușită de care, cu siguranță, elevii își vor aminti cu bucurie. 
     Prevenind, facem ca ALTFEL să fie memorabil. 
 

Prof.  Ana Maria Timoficiuc 

Green Education - un proiect concretizat în 
mijlocul naturii 
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ÎMPREUNĂ pentru o alimen-
tație sănătoasă  
 

 ”Sănătatea e darul cel mai frumos și mai bogat 
pe care natura știe să-l facă” spunea filosoful Michel 
de Montaigne, iar apanajul sănătății este alimentația. 
Cum aducem acest deziderat în școală? Cum educăm 
proactiv? Cum stârnim interesul pentru alimentația să-

nătoasă? Toate acestea sunt inițial gânduri, devin apoi 
scop și se transformă ulterior în obiective școlare. Edu-
cația pentru sănătate este una dintre componentele 
educației pentru societate ce reprezintă o pârghie im-
portantă de acțiune asupra dezvoltării fizice și psihice 
optime a preșcolarilor. Starea de sănătate a copiilor 
este garanția reușitei tuturor demersurilor educative 
întreprinse în grădiniță. 

 Am profitat, așadar, de programul ”ȘCOALA 
ALTFEL” tocmai ca să cultivăm sănătatea în farfurie. 
În acest sens, la grupa mijlocie s-a desfășurat proiectul 
”Împreună pentru o alimentație sănătoasă” care și-a 
propus educarea copiilor, dar și a părinților acestora, 
în ideea creării unui mediu favorabil consumului ali-
mentar sănătos. Concret, am organizat ateliere de lu-
cru, seminarii, dezbateri, concursuri, activități practice, 
vizite, expoziții care să asigure educarea adulților și a 
copiilor pentru un stil de viață sănătos. 
 Contextul în care decurge viața cotidiană a pă-
rinților și preșcolarilor, precum și prevederile curricu-
lum-ului național, impun o responsabilitate crescândă 
a factorilor educaționali în educația pentru sănătate a 
preșcolarilor. Dialogul cu părinții deslușește uneori 
proastele obiceiuri alimentare ale copiilor. De aceea, 
considerăm că școala poate schimba, prin educație, ce 
alegem din farfurie și ce preferăm dintre alimente . 
 Proiectul nostru s-a desfășurat pe durata unei 
săptămâni, în fiecare zi având loc câte o activitate: 
”Piramida alimentelor sănătoase”, ”Covrigii de aur”, 
”Salata și vitaminele” etc. 
 În acest context, unul dintre obiectivele educației 
preșcolare este educarea copiilor spre un stil de viață 
optim unde aceștia sunt încurajați și motivați să consu-
me alimente sănătoase. Activitățile au avut girul speci-
aliștilor căci s-au desfășurat în parteneriat cu diverse 
instituții avizate în domeniul nutriției. 
 Proiectul nostru a plăcut. Părinți și copii au dise-
minat în comunitate acest model de educație, nonfor-
mală dar eficientă. 
 

Prof. înv. primar  Cuzenco Luminița 

Am citit de voie, de nevoie, noua lege a educa-

ției, în mai multe etape ale proiectării sale. Nașterea e 

grea și, ca orice act de creație adevărat, se face în 

suferință. Atâta doar că suferința a fost deplasată în 

cel mai pur spirit românesc, nu înspre cei ce au dat 

naștere acestei legi, ci înspre cei care într-un final, vor 

fi „beneficiarii„ săi. 

Nu mă voi opri asupra numeroaselor contro-

verse deja discutate pe toate rețelele de socializare și 

în studiouri de televiziuni ori cafenele politice brusc 

interesate de „bătrânul dascăl„, ci doar asupra câtorva 

idei care trimit la faptul că liceele pedagogice sunt în 

pericol să dispară. Mai exact, în proiectul revizuit al 

viitoarei Legi a Învățământului aceste licee nu ar mai 

exista, spune profesorul Mircea Bertea. ”Liceele peda-

gogice nu vor mai școlariza în specializările învățător și 

educator, școlarizarea pentru aceste specializări fiind 

rezervată exclusiv învățământului universitar”. Ulterior, 

un alt expert în educație, Marian Staș, spune că are 

semnale sigure din partea Ministerului Educației că 

aceste licee pedagogice nu vor dispărea din noul pro-

iect al legii Educației și aduce drept argument suprem 

numărul mare de ore de practică pedagogică, absolut 

necesare formării unui cadru didactic, de 10 ori mai 

mare în cei 4 ani de liceu, decât în cei 3 ani de faculta-

te.  

Ultima formă a legii, cea prezentată în Parla-

mentul României, rezolvă prin amânare problema, fără 

să curme cotroversa: Art. 52 (1) Învățământul pedago-

gic se organizează ca învățământ liceal vocațional, cu 
durata de patru ani, pentru elevii cu aptitudini în acest 
domeniu. Până aici, nimic nou. Nu se schimbă nimic 

esențial, educația fiind înțepenită în nemișcare: curri-

culumul? evaluarea? structura de sistem? finalități??? 

 (2) Unitățile de învățământ în care se organizează 
învățământ pedagogic preuniversitar sunt unități de 
învățământ liceal, care au capacitatea de a organiza 
procesul de predare-învățare-evaluare și practica pe-
dagogică, pentru specializările din cadrul filierei vocați-
onale: educație timpurie, pedagogia învățământului 
primar, pedagogie generală, mediere școlară.  

S-a introdus, față de prima variantă, 

„pedagogia învățământului primar, pedagogie genera-

lă„, dar totul e lăsat într-o încremenire de termeni fără 

explicații, pentru ca art.3 să toarne gaz pe focul incerti-

tudinii: (3) Organizarea învățământului preuniversitar 

pedagogic se face prin regulament-cadru, aprobat prin 
ordin al ministrului educației.  

Aaaa, deci urmează un alt regulament-cadru, 

alt ordin de ministru al educației... 

(4) În învățământul pedagogic, elevii pot fi înscriși nu-
mai pe baza testării aptitudinilor specifice. Structura și 
conținutul probelor de aptitudini pentru admiterea în 
învățământul vocațional pedagogic sunt stabilite prin 
regulamentul-cadru prevăzut la alin. (3). (sic!) Acela 

care urmează să fie reglementat prin alt regulament si 

aprobat prin alt ordin, am înțe-

les... 

(5) Unitățile de învățământ preu-
niversitar cu statut de unități de 
aplicație, sunt unități de învăță-
mânt preuniversitar definite con-
form art. 24 alin. (2) care se or-
ganizează în conformitate cu 
prevederile metodologiei aproba-
te prin ordin al ministrului educa-
ției.  

Adică vor apărea alte prevederi, în alte meto-

dologii, alte aprobări, alte ordine și, de ce să nu recu-

nosc că în spiritul textului îmi vine să spun „alt ministru 

al educației„. 

(6) Unitățile de învățământ preuniversitar liceal cu profil 
pedagogic oferă sprijin metodologic unităților de învă-
țământ de aplicație pentru organizarea activităților de 
pregătire practică/stagiatură didactică pentru elevii de 
la liceele cu profil pedagogic sau pentru studenții în-
scriși la programe universitare de formare pentru carie-
ra didactică, inclusiv masterat didactic, sau în alte pro-
grame de formare relevante pentru domeniul educației. 
(7) Unitățile de învățământ preuniversitar liceal cu profil 
pedagogic organizează programe de formare psihope-
dagogică și examenele pentru evoluția în cariera di-
dactică pentru maiștri-instructori și antrenori. Nu vă 

imaginați în ce condiții se pot organiza aceste progra-

me de formare și câte proceduri trebuie aplicate/

respectate, ca să poți organiza o astfel de formare! 

 Totul stă sub semnul ipoteticelor ”se poate”, „de 

regulă„ „pot fi„,. În acest sens, fostul director al 

ARACIP, d-nul Serban Iosifescu, afirmă: sintagma ”de 

regulă” este folosită doar de 8 ori, abundă excepțiile, 
dar și formulări de tipul ”se pot”, ”se poate”, ”pot fi” etc. 
(peste 130), precum și termene neclare sau îndepărta-
te pentru implementarea unor prevederi costisitoare 
(evident, totul ”o să se…” 

În încheiere, o altă statistică ce ar trebui să ne 

pună serios pe gânduri: contextul european este men-

ționat de 46 de ori, învățământul confesional de 55 de 

ori, de 12 ori învățământul vocațional teologic 

(Doamne, ajută!). Învățământul vocațional pedagogic 

este amintit (sau pomenit, că, deh, despre morți așa se 

spune!) de vreo 8 ori! Q.E.D. 

Depre statutul personalului didactic sau despre 

salarizare, ministerul ne promite mai multe episoade 

telenovelice, dramatice, poate chiar tragice. Cine nu se 

așteaptă la nșpe modificări, completări, adnotări în-

seamnă ori că e prea tânăr să-și piardă timpul scurt și 

frumos al vieții cu lecturi de genul acesta, ori e prea 

bătrân să-și mai împovăreze viața cu bătălii pe care le-

a pierdut deja.  

P.S. Titlul însuși vorbește de la sine: e vorba 

de o lege care în bună parte e veche și scoasă de la 

naftalină, cosmetizată cu ce-am luat de la alții fiindcă 

nu le mai trebuie demult.   
 

Prof. Gabriela Cazac 

Unde-i lege, nu-i tocmeală, 
un proces simulat pentru o  
lume mai bună 
 

„Școala Altfel” este un program național al 
cărui scop este să contribuie la dezvoltarea competen-
ței de învățare și a abilităților socio-emoționale în rân-
dul copiilor. Este un bun prilej de a realiza activități 

școlare ce vizează noile educații: educație juridică, 
educație economică, educație ecologică, educație sa-
nitară etc. 

În țara noastră sunt aproape patru milioane 
de copii, dintre care 800.000 sunt deja adolescenți. 
Legislația românească prevede că, începând cu vâr-
sta de 14 ani, orice cetățean răspunde penal și contra-
vențional. Copiii noștri ar trebui să știe ceea ce este 
permis și ceea ce este interzis de lege chiar înainte de 
a împlini această vârstă, tocmai pentru a evita conse-
cințele negative asupra lor din cauza unor fapte comi-
se sau a unor anturaje nepotrivite. Este evident că 
orele de educație civică trebuie completate cu infor-
mații concrete referitoare la modul de a acționa și a 
reacționa în anumite situații care implică reguli juridice 
și consecințe serioase. Asemenea cunoștințe se pot 
dobândi în cadrul activităților desfășurate în cadrul 
programului ”Săptămâna altfel”.  

Astfel, pentru ca elevii să se familiarizeze cu 

principalele reglementări cuprinse în legi, ce se aplică 

în viața cotidiană, au vizitat Curtea de Apel din Sucea-

va, unde au participat la un proces simulat între vulpe 

și urs, personajele principale din povestea ”Ursul pă-

călit de vulpe”. Copiilor li s-au împărțit roluri: 3 judecă-

tori, avocatul apărării și al acuzării, grefier, martori ai 

ursului și ai vulpii, țăranul. Fiecare și-a interpretat rolul, 

înțelegând care este importanța fiecăruia într-un pro-

ces și care sunt consecințele faptelor lor. 

Ceilalți copii au fost prezenți în sala de jude-

cată ca participanți la proces, încercând să respecte 

regulile impuse.  

Scopul mediat al acestei activități a fost să 
promoveze supremația legii ca o condiție esențială 
pentru siguranța fiecărui individ. Unde-i lege nu este 
tocmeală. Legea trebuie respectată și acest lucru con-
stituie o condiție fundamentală pentru a avea și menți-
ne o democrație bazată pe libertate, respectarea drep-
turilor fiecăruia și asumarea responsabilității.  

Copiii noștri sunt cea mai bună investiție în 
viitor. Educându-i în spiritul legii, vom construi o lume 
mai bună, mai curată, mai responsabilă. 

 

  Prof. înv. primar, Mariana Mireuță 
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